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  ملخص الدراسة

بكلية العلوم  لدى الأساتذة هدفت هذه الدراسة إلى التعرف على أثر القيادة التحويلية على الالتزام التنظيمي 

الاقتصادية وتجارية وعلوم التسيير بجامعة محمد خيضر بسكرة واعتمدت الدراسة على المنهج الوصفي التحليلي، تم 

وتم تحليل البيانات باستخدام أستاذ، 40سحب عينة عشوائية تضم حيث تم  ،استخدام الاستبانة كأداة رئيسية للدراسة

  :وبعد تحليل النتائج توصلت الدراسة إلى Spps.v20نامج تماد على بر مجموعة من الأساليب الإحصائية بالاع

تجارية وعلوم التسيير بجامعة محمد الكلية العلوم الاقتصادية و بمستوى ممارسة القيادة التحويلية لدى القادة الإداريين - 1

المرتبة الثانية بعد الاعتبار الفردي، وفي المرتبة خيضر بسكرة كان متوسطا، ويأتي في المرتبة الأولى بعد التأثير المثالي، يليه في 

  .الثالثة الحفز الإلهامي، بينما جاء بعد الاستثارة الفكرية في المرتبة الرابعة والأخيرة

تجارية وعلوم التسيير بجامعة محمد خيضر بسكرة  الكلية العلوم الاقتصادية و بمستوى الالتزام التنظيمي لدى الأساتذة - 2

ويأتي في المرتبة الأولى بعد الالتزام المعياري، يليه في المرتبة الثانية بعد الالتزام العاطفي، بينما جاء بعد الالتزام كان مرتفعا، 

  . المستمر في المرتبة الثالثة والأخيرة

على الالتزام أظهرت نتائج اختبار الفرضية الرئيسية وجود أثر ذو دلالة إحصائية للقيادة التحويلية بأبعادها المختلفة - 3

  .التنظيمي لدى الأساتذة بكلية العلوم الاقتصادية والتجارية وعلوم التسيير بجامعة محمد خيضر بسكرة

  :أظهرت نتائج اختبار الفرضيات الفرعية المنبثقة عن الفرضية الرئيسية، ما يلي- 4

 ساتذة بكلية العلوم الاقتصادية لا يوجد أثر ذو دلالة إحصائية للتأثير المثالي على الالتزام التنظيمي لدى الأ

  ).0.05(والتجارية وعلوم التسيير بجامعة محمد خيضر بسكرة عند مستوى الدلالة 

  يوجد أثر ذو دلالة إحصائية للحفز الإلهامي على الالتزام التنظيمي لدى الأساتذة بكلية العلوم الاقتصادية

 ).0.05(ستوى الدلالة والتجارية وعلوم التسيير بجامعة محمد خيضر بسكرة عند م

  لا يوجد أثر ذو دلالة إحصائية للاستثارة الفكرية على الالتزام التنظيمي لدى الأساتذة بكلية العلوم الاقتصادية

 ).0.05(والتجارية وعلوم التسيير بجامعة محمد خيضر بسكرة عند مستوى الدلالة 

 الالتزام التنظيمي لدى الأساتذة بكلية العلوم الاقتصادية يوجد أثر ذو دلالة إحصائية للاعتبار الفردي على  لا

 ).0.05(والتجارية وعلوم التسيير بجامعة محمد خيضر بسكرة عند مستوى الدلالة 

القيادة التحويلية، التأثير المثالي، الحفز الإلهامي، الإستثارة الفكرية، الاعتبار الفردي، الالتزام : مات المفتاحيةالكل

  .التنظيمي
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Study Summary 

The study aimed to identify the impact of transformational leadership 

on the organizational commitment of the professors in the Faculty of 

Economic and Commercial Sciences and Management Sciences at the 

University of Mohammed Khider Biskra. The study relied on the 

analytical descriptive method. The questionnaire was used as a main tool 

for the study. A random sample of 40 teachers was drawn. A set of 

statistical methods based on the Spss.v20 program. After analyzing the 

results, the study reached: 

1 - The level of the practice of transformational leadership among the 

administrative leaders of the Faculty of Economic and Commercial 

Sciences and Management Sciences at the University of Mohammed 

Khider Biskra was average, comes in first place after the ideal impact, 

followed second place after individual consideration, and in third place the 

inspiration, Fourth and final rank. 

2 - The level of organizational commitment of the faculty of economics 

and commercial sciences and management sciences at the University of 

Mohammed Khider Biskra was high, and comes first after the normative 

commitment, followed by second place after emotional commitment, while 

came after the commitment continued in the third and final. 

3- The results of the main hypothesis test showed a statistically significant 

effect of transformational leadership in its different dimensions on the 

organizational commitment of the professors in the Faculty of Economic, 

Commercial and Management Sciences at the University of Mohammed 

Khider Biskra. 

4. The results of the sub-hypothesis test from the main hypothesis showed 

that: 

▷ There is no statistically significant effect on the organizational impact of 

the faculty members of the Faculty of Economic and Commercial Sciences 
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and Management Sciences at the University of Mohammed Khider Biskra 

at the level of significance (0.05). 

▷ There is a statistically significant effect on the organizational 

commitment of the professors at the Faculty of Economic and Commercial 

Sciences and Management Sciences at the University of Mohammed 

Khider Biskra at the level of significance (0.05). 

▷ There is no statistically significant effect of intellectual arousal on the 

organizational commitment of professors at the Faculty of Economic and 

Commercial Sciences and Management Sciences at the University of 

Mohammed Khider Biskra at the level of significance (0.05). 

▷ There is no statistically significant impact on the organizational 

commitment of the professors at the Faculty of Economic and Commercial 

Sciences and Management Sciences at the University of Mohammed 

Khider Biskra at the level of significance (0.05). 

Keywords: transformational leadership, ideal influence, inspirational 

motivation, intellectual stimulation, individual mind, organizational 

commitment. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


